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Beslutningsreferat fra Nordjyllands Politis 

kredsrådsmøde den 12. maj 2020 

 

 

 

 

 

 

Deltagere: 

Politidirektør Anne Marie Roum Svendsen 

Stabschef Henrik Kjær Thomsen 

Chefpolitiinspektør Karsten Hansen 

 

Borgmester Arne Boelt, Hjørring Kommune 

Borgmester Birgit Hansen, Frederikshavn Kommune 

Borgmester Leon Sebbelin, Rebild Kommune 

Borgmester Mikael Klitgaard, Brønderslev Kommune 

Borgmester Mogens Gade, Jammerbugt Kommune 

Borgmester Mogens Jespersen, Mariagerfjord Kommune 

Borgmester Thomas Kastrup-Larsen, Aalborg Kommune 

 

 

Afbud: 

Borgmester Karsten Nielsen, Læsø Kommune 

Borgmester Per Bach Laursen, Vesthimmerlands Kommune 

Chefanklager Tina Østergaard  

 

Referent: Juridisk konsulent Birgitte Nymark 

 

Dagsorden: 

1) Godkendelse af dagsorden 

2) Godkendelse af referat fra kredsrådsmødet den 11. februar 2020 

3) Status på den politimæssige indsats under COVID-19 krisen, herunder samarbejdet 

med kommunerne om adfærdsmæssig regulering i det offentlige rum 

4) Orientering om erfaringer fra forsøgsprojekt om skadestueregistrering af tilskadekomne 

trafikanter 

5) Det aktuelle kriminalitetsbillede 

6) ”Bordrunde” 

7) Eventuelt 

 

Politidirektør Anne Marie Roum Svendsen bød velkommen. 
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Ad punkt 1) Godkendelse af dagsorden 

 

Dagsordenen blev godkendt. 

 

Ad punkt 2) Godkendelse af referat fra kredsrådsmødet den 11. februar 2020 

 

Referatet blev godkendt. 

 

Ad punkt 3) K Status på den politimæssige indsats under COVID-19 krisen, herunder sam-

arbejdet med kommunerne om adfærdsmæssig regulering i det offentlige rum 

 

Anne Marie Roum Svendsen redegjorde for baggrunden for emnet. Krisen går fra et 

sundhedsfagligt fokus til i stigende grad at dreje sig om adfærd i det offentlige rum. Med 

den gradvise genåbning af samfundet bliver politiets opgave i stigende grad, i samarbejde 

med kommunerne, at holde øje med borgernes adfærd. 

 

Borgerne har generelt vanskeligt ved at forstå, hvilke krav der løbende stilles til deres ad-

færd i det offentlige rum, blandt andet fordi kravene løbende ændres i takt med genåbnin-

gen af samfundet. De unge er dog generelt gode til at følge retningslinjerne om at holde 

afstand m.v. 

 

Politiet har især haft fokus på de tre udpegede hotspots, altså Kridtgraven og Jomfru Ane 

Parken i Aalborg og Solnedgangspladsen i Skagen, men politiet vil meget gerne i dialog med 

kommunerne om andre områder, hvor det kan være en udfordring for borgerne at overhol-

de gældende regler.  

 

Politiet vil også meget gerne i dialog med kommunerne, såfremt kommunerne ud fra deres 

lokalkendskab er bekendt med virksomheder eller steder, der kræver ekstra bevågenhed fra 

politiets side. 

 

I den forbindelse kan det i nogle tilfælde være hensigtsmæssigt, at kommunen med sit gode 

lokalkendskab har haft kontakten til virksomheden forud for politiets involvering.    

 

Der er udsendt et inspirationskatalog med eksempler på adfærdsregulering i det offentlige 

rum. Det må forventes, at der også fremover, herunder efter en hel eller delvis genåbning 

af samfundet, vil være behov for adfærdsregulerende tiltag i de offentlige rum. Det er i den 

forbindelse vigtigt at Nordjyllands Politi og de nordjyske kommuner er i positiv dialog om, 

hvilke adfærdsregulerende tiltag, der bør iværksættes.  

 

Mikael Klitgaard nævnte et eksempel, hvor politiet havde taget kontakt til nogle børn og 

pædagoger fra en kommunal børnehave, og opfordrede til at politiets udviste konduite ved 

udøvelse af sin kontrolvirksomhed. 

  

Anne Marie Roum Svendsen oplyste, at politiet altid forsøger at udvise konduite. Politiet 

har fra centralt hold fået anvisninger om at være mere konsekvente end hidtil. På trods af 

den intensiverede kontrolindsats har Nordjyllands Politi dog fortsat relativt få sigtelser for 

overtrædelse af COVID – 19 lovgivningen sammenlignet med de øvrige politikredse. 

 

Karsten Hansen oplyste, at samarbejdet mellem politi og kommune også vil spille en vig-

tig rolle, når restauranter og cafeer begynder at åbne i den kommende uge. 

 

Ad. punkt 4) Orientering om erfaringer fra forsøgsprojekt om skadestueregistrering af til-

skadekomne trafikanter 
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Karsten Hansen redegjorde for forsøgsprojektet, der viser at der sker mange færdsels-

uheld, som politiet ikke får viden om, og som derfor ikke indgår i de statistikker, der danner 

grundlaget for færdselspræventive forbedringer. Det drejer sig blandt andet om lettere til-

skadekomne og ”bløde” trafikanter, herunder relativt mange unge mennesker. 

 

Projektet giver et informativt billede af, hvor man med relativt få midler kan forbedre trafik-

sikkerheden på strategisk vigtige steder. 

 

Projektet i Syd- og Sønderjyllands kreds har kostet ca. 180.000 kr. at gennemføre og udgif-

ten er fordelt efter en fornuftig fordelingsnøgle mellem politiet, kommunerne og Regionen.   

  

Nordjyllands Politi og Aalborg Kommune vil i samarbejde et oplæg til et lignende projekt, 

der kan gennemføres i Nordjyllands Politikreds, såfremt der er opbakning til det blandt de 

deltagende kommuner.  

 

Oplægget vil blive fremlagt for Kredsrådet på et kommende møde. 

 

Thomas Kastrup Larsen oplyste, at Aalborg Kommune varmt kan anbefale projektet, og 

at udgifterne til gennemførelse må forventes hurtigt at blive tjent ind igen. 

 

Mogens Gade bemærkede, at det var en god ide. 

 

Ad punkt 5) Det aktuelle kriminalitetsbillede 

 

Karsten Hansen gennemgik de centrale dele af nøgletalsrapporten og oplyste blandt an-

det, at straffelovsanmeldelser samlet set er faldet med 21% 

 

Der er et stort fald i indbrudskriminalitet, men dog en lille stigning i indbrud i erhverv, der 

kan skyldes en aktiv konkret gerningsmand med flere sigtelser for indbrud i virksomheder i 

Frederikshavn Kommune. Han er nu fængslet. 

 

Voldskriminaliteten er samlet set faldet. I de kommuner med røde tal er det relativt små tal, 

der er tale om, hvilket betyder store udsving i procent blot ved små stigninger i antal sager. 

 

For så vidt angår voldsanmeldelser i Mariagerfjord Kommune, har Sødisbakke i en periode 

haft en aktiv anmeldelsespraksis, der nu er normaliseret igen. 

 

Responstiderne blev gennemgået, og der ses en generel positiv udvikling i politikredsen. 

 

Mogens Jespersen spurgte ind til stigningen i indbrud og økonomisk kriminalitet i Maria-

gerfjord Kommune.  

 

Karsten Hansen oplyste, at for så vidt angår sager om økonomisk kriminalitet kan en en-

kelt persons misbrug af f.eks. et enkelt dankort medføre mange sigtelser, der fylder relativt 

meget i statistikken. For så vidt angår indbrud kan blot en lille stigning i antal indbrud fylde 

meget procentvis i statistikken for en enkelt kommune, forbi tallene er lave. 

  

Ad punkt 6) Bordrunde 

 

Arne Boelt oplyste, at det går stille og roligt i Hjørring Kommune. COVID-19 har ikke givet 

anledning til sammenstød med nogen borgere. 
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Birgit Hansen takkede Nordjyllands Politi for samarbejde og dialog om at finde en fornuftig 

løsning på en mindre tvist om adfærdsregulering i gågaden i Skagen. 

 

Hun roste politiet for at være så synlig i kommunen og oplyste, at det skaber tryghed, når 

politiet er stede. Borgerne er glade for det og taler om det. 

 

Anne Marie Roum Svendsen bemærkede, at Skagen er en af de byer, hvor der i løbet af 

sommeren må forventes at blive udpræget behov for samarbejde og dialog mellem politi og 

kommune. 

 

Michael Klitgaard bemærkede, at det er vigtigt med dialog mellem politi og kommune 

forud for politiets indgriben, så vi undgår, at politi og kommune kommer til at stå som 

modparter. 

 

Thomas Kastrup Larsen oplyste, at kommunen oplever et godt samarbejde med politiet, 

og det er positivt med mere synligt politi på gaderne. 

 

Leon Sebbelin oplyste, at Rebild Kommune endnu ikke er stødt på store problemer med 

COVID-19. Folk var gode til at sprede sig, f.eks. ved Rebild Bakker. 

 

Mogens Gade oplyste, at de ikke har oplevet store problemer i Jammerbugt Kommune. 

Der har været fint samarbejde de steder, hvor der kunne have været opstået problemer. 

 

Anne Marie Roum Svendsen oplyste, at der kunne blive brug for godt samarbejde i løbet 

sommeren vedrørende områder i Blokhus ligesom i Skagen. 

 

Mogens Jespersen oplyste, at kommunen har et godt samarbejde med politiet. 

 

Ad. punkt 7) Eventuelt 

 

Anne Marie Roum Svendsen bemærkede, at der generelt vil være brug for godt samar-

bejde over sommeren foreløbig i forbindelse med genåbningens fase 2 og 3. 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


